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واکنش ها به »بازگشایی« سفارت ایران در ریاض
سفارت جمهوری اسلامی ایران در عربستان روز سه شنبه بازگشایی شد؛ این 

رویداد مهم واکنش های متفاوتی در سطح جهان به همراه داشت.
به گزارش ایسنا، سفارت جمهوری اســلامی ایران در ریاض بعد از ظهر روز 
سه شنبه با حضور برخی دیپلمات های ایرانی و سعودی به طور رسمی بازگشایی 

شد.
علیرضا بیکدلی، معاون کنســولی وزیر امور خارجه و حسن زرنگار ابرقویی، 
سرپرســت فعلی ســفارت ایران در ریاض در مراســم بازگشایی سفارت حضور 

داشتند.
همزمان با بازگشایی ســفارت جمهوری اسلامی ایران در ریاض، سرود ملی 
پخش شد و پرچم جمهوری اسلامی ایران در سفارت کشورمان در عربستان به 
اهتزاز در آمد. علیرضا بیکدلی، معاون کنســولی وزارت امور خارجه ایران در این 

مراسم سخنرانی کرد.
وی تاکید کرد که امروز روزی مهم در تاریخ روابط ایران و عربستان است.

بیکدلی گفت: از حضور در کشــور دوست و برادرمان عربستان بسیار خشنود 
هســتیم. با برافراشته شدن پرچم ایران در عربستان و پرچم عربستان در ایران، 

همکاری دوجانبه میان دو کشور به اوج خود خواهد رسید.
وی تاکید کرد که در مرحله آتی شــاهد صفحه جدیدی از روابط دوجانبه و 

منطقه ای و همکاری های گسترده خواهیم بود.
معاون کنســولی وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: ایران و عربستان دارای 
ظرفیت های بســیاری در ابعاد مختلف دولتی و مردمی برای گســترش روابط 
هستند. بیکدلی با تشکر از تسهیلات ارایه شده جهت بازگشایی و فعالیت سفارت 
ایران اظهار داشت: فعالیت سفارتخانه های دو کشور مسیر همکاری های دو کشور 

را تسهیل می کند.
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران روز دوشــنبه در خصوص 
بازگشایی سفارتخانه، سرکنسولگری و نمایندگی کشورمان در سازمان همکاری 
اسلامی در عربستان ســعودی، اظهار داشــت: در تکمیل روند اجرای توافقات 
دوجانبه میان جمهوری اسلامی ایران و عربستان سعودی برای از سرگیری روابط 
دو کشور، سفارت جمهوری اســلامی ایران در ریاض، سرکنسولگری جمهوری 
اســلامی ایران در جده و نمایندگی دائم ایران نزد سازمان همکاری اسلامی طی 
روزهای سه شنبه ۱۶ خرداد و چهارشنبه ۱۷ خردادماه ۱۴۰۲ به صورت رسمی 
بازگشایی خواهند شد. ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: سفارت جمهوری 
اسلامی ایران در ریاض و سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در جده قبل از 
عزیمت حجاج ایرانی فعالیت عملی خود را در جهت تسهیل امور حجاج بیت الله 
الحرام آغاز کرده و اکنون نمایندگی های مذکور با حضور مســئولان وزارت امور 

خارجه دو کشور رسما بازگشایی می شوند.

ویژه

دفاع امیرعبداللهیان از قدرت بازدارندگی ایران
وزیر امورخارجه در توئیتر خود نوشت: توسعه روابط دوستانه و شراکت سازنده 

با همسایگان با جدیت تداوم خواهد یافت.
به گزارش ایرنا، حسین امیرعبداللهیان در صفحه مجازی خود در توئیتر نوشت: 
استمرار دیپلماسی عزتمندانه در روابط خارجی همزمان با تقویت اقتدار نظامی 
و دفاعی، نویدبخش آینده ای روشن برای ایران عزیز است. وزیر امور خارجه ادامه 
داد:  قدرت بازدارندگی ایران، تضمین کننده امنیت و صلح پایدار منطقه است و 
توسعه روابط دوستانه و شراکت سازنده با همسایگان با جدیت تداوم خواهد یافت.

واکنش ایران به لفاظی وزیرخارجه آمریکا
»ناصر کنعانی« ســخنگوی وزارت امورخارجه ایران با اشاره به اظهارات وزیر 
امور خارجه آمریکا در نشست سالانه آیپک اظهار داشت: وزیر امور خارجه دولت 
آمریکا در اســتمرار حمایت همه جانبه کشورش از رژیم آپارتاید صهیونیستی، 

اظهارات بی پایه و اساسی را علیه جمهوری اسلامی ایران مطرح کرد.
وی افزود: جمهوری اســلامی ایران همواره تاکیــد کرده که حمایت از ملت 
فلسطین در راستای حمایت از مظلوم و جنبشهای آزادیبخش و مبتنی بر حمایت 

از حق تعیین سرنوشت، نفی اشغالگری و مبارزه با آپارتاید است.
کنعانی تاکید کرد: تهدید به توســل به زور توسط آمریکا علیه سایر دولتها، 
خلاف حقوق بین الملل بویژه مفاد منشــور ملل متحد اســت و بر همین اساس 
جمهوری اســلامی ایران در تقویت تــوان بازدارندگی و نیز حفاظت از حقوق و 
امنیت خود تردید نخواهد کرد. سخنگوی وزارت امور خارجه به مقامات آمریکایی 
توصیه کرد از اتهام زنی های بی پایه و اســاس به جمهوری اسلامی ایران پرهیز 
کرده و در تداوم سیاســت های غیرقانونی و شکست خورده خود نسبت به ایران 

تجدید نظر کنند.

آخرین وضعیت سفر بین ایران و آذربایجان
جمهوری آذربایجان به تازگی به شــهروندان خود برای سفر به ایران هشدار 
داده است، این پیام، ابهاماتی را درباره وضعیت و جریان سفر بین دو کشور ایران 
و آذربایجان به وجود آورده است. با این حال، بررسی ها بیانگر آن است که جریان 

سفر بین دو کشور، هرچند کاهش یافته، اما همچنان برقرار است.
به گزارش ایسنا، وزارت خارجه جمهوری آذربایجان در بیانیه ای به اتباع این 
کشــور نسبت به سفر به ایران هشدار داد و از آن ها خواست از سفر غیرضروری 
به ایران خودداری کنند. در این هشــدار با اشــاره به حمله مسلحانه به سفارت 
این کشــور در تهران در ژانویه که فرد مهاجم انگیزه خود را مشکلات شخصی و 
خانوادگی عنوان کرد، بار دیگر، این اقدام »تروریستی« خوانده شده و با اشاره به 
تعطیلی ســفارت این کشور در تهران به اتباع این کشور  توصیه شده در صورت 

سفر به ایران مراقب باشند.
 در ایــن خصوص، ناصر کنعانی ـ ســخنگوی وزارت امــور خارجه ـ  به این 
اقدام جمهوری آذربایجان واکنش نشان داد و  گفت: »وزارت خارجه آذربایجان 
نســبت به سفر شــهروندان خود به ایران هشدار داده است! این همان سیاستی 
است که رئیس جمهور رژیم جعلی، کودک کُش و اشغالگر صهیونیستی اخیرا در 
ســفر به باکو در پیش گرفت. آن که باید مردم  آذربایجان را از آن ترساند، رژیم  

صهیونیستی است نه ایران تمدنی و اسلامی.
سیاســت ما همچنان لغو روادیــد و آغوش باز به روی بــرادران و خواهران 
آذربایجانی است. تداوم  سیاست همسایگی سرلوحه کار ماست البته در چارچوب 

احترام متقابل و رعایت آداب همسایگی.«

رویداد

پولیتیک

وزیــر پیشــین امــور خارجه دیشــب در 
شــبکه اجتماعی کلاب هاوس، حضور یافت و 
پاسخگوی ســوالات فعالان سیاسی، سیاست 

خارجه و اصحاب رسانه درباره برجام بود.
به گــزارش مردم ســالاری آنلاین، گزیده 
اظهارات »محمدجوادظریف« در کلاب هاوس 

به شرح زیر است:
من نماینده ایران در کنفرانس بن بودم؛ اما 
بدون شهید سلیمانی نمی شد آن حضور فعال را 

در کنفرانس بن مربوط به افغانستان را داشت.
چه شــد که بــوش گفت محور شــرارت؟ 
در ژانویــه ۲۰۰۲، دو هفته قبل از ســخنرانی 
بوش، یک کشتی حامل سلاح برای عرفات در 
کرانه باختری توســط اسرائیل کشف شد؛ این 
کشتی »کارن ای« نام داشت، این واقعه باعث 

امنیتی سازی مجدد از سوی اسرائیل شد.
در پایان دوره آقای خاتمی توانســته بودیم 
اجماع امنیتی علیه ایران را با مشــکل مواجه 
کنیم اما آمــدن احمدی نژاد همه چیز را تغییر 

داد.
احمدی نژاد و شعار 

»قطار بی ترمز و فرمان هسته ای«
قطعنامه ۱۹۲۹ علیه ایران، یکی از بدترین 
قطعنامه ها در طول تاریخ شورای امنیت بود؛ که 
با رای مثبت چین و روسیه علیه ایران تصویب 

شد.
بیانیه اول و دوم شــورای امنیت علیه ما در 
مورد هسته ای نبود، در محکومیت صحبت های 

آقای احمدی نژاد بود
بیانیه ســوم در مورد هســته ای بود و بعد 

قطعنامه ۱۶۹۶ صادر شد.
واکنش ظریف به ادعای 
حمایت اکبری از برجام

اختــلاف من و اکبری از CTBT شــروع 
شــد؛ او به شدت در وزارت دفاع آن زمان علیه 

CTBT صحبت و فضاسازی کرد.
من موافق اعدام هیچ کســی نیستم و آرزو 
می کنم ایشــان مورد عفو رحمت خداوند قرار 

گیرند.
اکبــری گفت مــن ســردمدار مخالفت با 
CTBT بودم؛ پایه ریزی دعوای هســته ای از 

همین موضوع شروع شد.
تمام صورتجلسات مذاکرات را برای 

رهبری می فرستادیم
محمدجواد ظریــف در کلاب هاوس گفت: 
تمام مذاکرات و صورت جلسات را برای رهبری 
می فرستادیم؛ ایشان هر وقت می خواستند نظر 
می دادند و هر موقع می خواستند نظر نمی دادند.

محمد جواد ظریــف در کلاب هاس: وقتی 
احمدی نژاد در سازمان ملل از هلوکاست سخن 
گفت مــن همانجا به عراقچــی گفتم بیچاره 

شدیم!
مردم با شرکت در انتخابات سال ۹۲ 

دست ما را در مذاکرات باز کردند
هدف تحریم این است که بین دولت و مردم 
فاصله بندازد. مردم فشــار بیاورند و حکومت 

سازوکار خود را تغییر بدهد.
مردم با شــرکت در انتخابات ســال ۹۲ به 
دنیا اعلام کردند که ما پشــتوانه مردمی داریم 

و دست ما را در مذاکرات باز کردند.
ما می خواســتیم اجماع امنیتی علیه ایران 
شکســته شود و به همین دلیل مذاکره کردیم 
و برداشتن تحریم ها تنها هدف ما در مذاکرات 

نبود.
روسیه اولین ضربه را به ما زد

در مذاکرات اولین ضربه را از روسیه خوردیم 
که گفتند تمام نیاز بوشــهر بــرای تمام دوره 
حیاتش را تامین کردیم. زیــرا نطنز ۵۵ هزار 
سانتریفیوژ p۱ داشت و مسئله سوخت آن در 

میان بود.
روســیه هدف خودش و حوزه اقتدارش در 
جهان پســاجنگ ســرد، انرژی قرار داده، و با 
گفتن اینکه ما همه ســوخت را تامین کردیم، 
دســت ما را بســت. یعنی در مذاکــرات ما را 
در موضــع ضعف قرار دادند بــه همین دلیل 
نتوانســتیم در دوره برجام بــه بالاتر از ۶ هزار 
سو برسیم. البته من روس ستیز نیستم، روسیه 
همســایه مهم ما و قدرت بزرگ جهان است و 

باید با آنها رابطه منطقی داشته باشیم.

مذاکرات را با مشکلی که روسیه ایجاد کرد، 
آغاز کردیم. برای کســانی که می گویند برجام 
برای رفع تحریم بود، بگویم ما تا فروردین ۹۴ 
فقط بحث هسته ای داشتیم و از آن به بعد وارد 
مسأله برداشتن تحریم شدیم. من معتقد بودم 
اگر زودتر وارد برداشــتن تحریم ها می شدیم، 

آمریکا ما به ازا می خواهد و باید امتیاز بدهیم.
خیلی ها می گویند چــرا درباره موارد دیگر 
مذاکره نکردید. در پاســخ باید بگویم سیاست 
علم امکانات اســت نه علــم آرزوها. من علاقه 
داشتم درباره مسائل دیگر مذاکره می کردم اما 

امکانات همین بود.
من این انتخاب را نداشتم راجع به همه 
موضوعات مذاکره کنم و فقط می توانستم 

راجع به مسائل هسته ای مذاکره کنم
ما تا فروردین ۹۴ بر اساس دستورالعمل ها 
و خط قرمزهایی که داشــتیم فقط دررابطه با 
مسائل هسته ای صحبت می کردیم و پس از آن 

وارد رفع تحریم شدیم.
سیاســت، جهان امکانات اســت نه جهان 
آرزوها. من این انتخاب را نداشتم راجع به همه 
موضوعات مذاکــره کنم. من یک نفر بودم و با 
یک نظر و تصمیم  گیــری فقط در اختیار من 

نبود.
من نظر خودم را داشــتم اما سیاست، علم 
شدنی هاســت و نه علم آرزوهــا. برخی در این 
دو روز به من حمله کردند که می گویم آرمان 

نداشته باشید که خیلی حرف بچگانه ای است.
تیترهای گذشته 

روزنامه کیهان را ببینید
روزنامــه کیهان پس از مذاکــرات دور دوم 
ژنو که حق غنی ســازی را گرفتیم تیتر می زد 
که از کجا معلوم غنی ســازی انجام شود؟ الان 

می گوید از قبل حق غنی سازی داشتیم!
در دور دوم مذاکرات ژنو، علیرغم عصبانیت 
فرانسوی ها آن را به نتیجه رساندیم. در ان توافق 
ما حق غنی سازی را گرفتیم. برخی می گفتند ما 
از قبل آن را داشتیم. تیترهای کیهان را در آن 
زمان ببینیــد می گفتند که اطمینان ندارند به 
این موضوع اما الان می گویند ما حق غنی سازی 

را از قبل داشتیم.
هدف اصلی مسئولیت من در وزارت 
امور خارجه شکستن اجماع امنیتی در 

جهان علیه ایران بود
هدف اصلی مســئولیت من در وزارت امور 
خارجه را شکســتن اجمــاع امنیتی در جهان 
علیه ایران بود. برای کسانی که می گویند هدف 
مذاکرات برداشتن تحریم ها است باید تصریح 
کنم که چرا در سال ۲۰۰۲ و ۲۰۰۳ که ایران 
هنوز تحریم نبــود ، چرا مذاکــره کردیم؟ ما 

می خواستیم اجماع امنیتی علیه ایران یا شکل 
نگیرد یا شکســته شود. بله براداشتن تحریم ها 
علیه ایران نیز یکی از دلایــل مذاکره بود، اما 
شکســتن اجماع امنیتی مهم ترین مسئله به 
شــمار می رفت.به طوری که برای مدت چهار 
سال آقای ترامپ تلاش کرد که مسائل ایران را 
دوباره امنیتی کند اما نتوانست و شکست خورد.
روند مذاکرات در مسقط که در دولت قبل از 
دولت آقای روحانی شروع شد. پس این طوری 
نبود که دولـت آقای روحانی مذاکرات را شروع 

کرده باشد. بلکه از دولت قبل شروع شده بود.
محمود کریمی زبان انگلیسی اش 

خوب شده
درباره اینکه من زبان بلدم، از حاج محمود 
کریمــی بپرســید. الحمدلله مداح هــا و حاج 
محمود کریمی اینقدر انگلیسی شان خوب شده 
که می توانند بگویند ظریف زبان انگلیسی بلد 

نیست.
برخــی از آقایان ادعای ســواد دارند. خب 
قطعنامه های ســازمان ملــل را بخوانند. خانم 
شــرمن می گفت که جواد ظریف معنی lift را 

نمی فهمد.
ساسپنشن را اروپایی ها در لحظه آخر 

وارد برجام کردند و معاونان من بدون 
این که به من خبر دهند موافقت کردند

زبان سازمان ملل یک زبان به خصوص است. 
هیچ کســی به اندازه من و لاوروف در بین وزرا 
زبان سازمان ملل را بلد نیست. استاد من وقتی 
پایــان نامه دکترای خودم بــا موضوع تجاوز و 
دفاع را می نوشــتم به من می گفت که به زبان 
انگلیســی بنویس و نه زبان سازمان ملل. خب 
خانم شرمن که به اندازه من زبان سازمان ملل 

را نمی فهمد.
همــه برجــام و صــد در صــد آن نظر ما 
نیســت. من نگاه برد و باخت به موضوع برجام 
ندارم. بلکه توان در حــد توان به نکاتی که ما 

می خواستیم رسیده است.
مــا با غربی هــا توافق کرده بودیــم که دو 
کلمه در متن برجام به کار نرود. یکی از این ها 
ممنوعیت بود و دیگری ساســپند)تعلیق(. من 
در مجلس گفتم کلمه ساسپنشن نیست و این 

اشتباه از من بود. 
علتش هم این بود که ما دستورالعمل داده 
بودیم به همه دوســتانی که داشــتند ضمائم 
برجام رو مذاکره می کردند که از برخی عبارات 

استفاده نشود.
در لحظات آخر مذاکرات برجام، نماینده اروپا 
گفته بود ما تحریم های ایران را برمی داریم، لغو 
میکنیــم یا همان لیفت میکنیم اما تصمیمات 
اتحادیه اروپا که شــامل چیزای دیگه ای است 

نمی توانیم لیفت کنیم تا زمانی که کل تحریم ها 
برداشته بشــود یعنی مثلا تحریم های نظامی 
تحریم هــای دیگه ای که بر اســاس قطعنامه 
شــورای امنیت که تا ۵ سال یا 8 سال بعد هم 
بود لذا ما اینا رو ساسپند میکنیم و بعدن لیفت 

میکنیم.
خب متاســفانه معاونان من نیز این موضوع 
اروپایی ها را قبول کردند و به من هم نگفتند. و 

هیچ ربطی هم به آمریکایی ها ندارد.
براین اســاس دوســتانی گفتند که ظریف 
برجام را نخوانده اســت. اگر برجام خوب نبود 
چرا ترامپ نتوانست به هیچ بندی استناد کند 
وقتی که می خواست از برجام خارج شود. مثلا 
اســتناد کند و بگوید که بند ۳۶ ایراد داشــت 
و من از برجام بیــرون آمدم. چرا جان بولتون 
نتوانست اســتناد کند؟ او که دوسال نماینده 

آمریکا در سازمان ملل بود.
برخی که می گویند من نتوانستم در برجام 
تضمینی بگیرم اما کسی عوام است که بگوید 
در تعهد بین المللــی می توان تضمین گرفت. 
بلکه مســئله این است که منافع خروج باید از 
مضرات آن کمتر باشــد. خــب مضرات خروج 

آمریکا بیشتر بود.
شهید فخری زاده در موفقیت برجام 

موثر بود و حتی از رئیس جمهور هم 
نشان گرفت

امور خارجه پیشین:شهید فخری زاده  وزیر 
در موفقیت ما در پرونده های برجام موثر بودند. 
این که چقدر رضایت داشتند یا ناراضی بودند 

را نمی دانم.
ثمعمولا دوســتان نظامی ما خیلی راضی 
نیستند و چندان دوســت ندارند محدودیتی 

برای کارهایشان ایجاد شود.
اما این را هم بگویم که ســردار ســلیمانی 
هیچ وقت به من نکته ای در باره برجام نگفت. 
نکاتــی که می گفت درباره وضعیت ســوریه و 
عراق و روســیه بود. شــکایت می کرد از رفتار 
امریکایی هــا وروس ها که با داعش به شــکل 

جدی نمی جنگند.
درباره شهید فخری زاده هم این که برجام 
را قبول داشت یا آن طور که برخی از دوستان 
می گویند، خــون دل می خورد را نمی دانم. اما 
می دانم که شهید فخری زاده نقش مفیدی در 
برجام داشت و یکی حتی یکی از افرادی بود که 
به صورت غیر علنی از رئیس جمهوری نشــان 

گرفت.
وقتی برجام امضا شد، سردار نقدی 

می گفت کدام آدم عاقلی در ایران 
سرمایه گذاری می کند

برجــام  امید را در مردم زنده کرد، اما برخی 
بیشــترین تلاش را برای شکستن امید مردم 
داشتند. بیشترین نقش برای ناامید کردن مردم 

را صداوسیما داشت.
یکی از نظامیان مهم کشور ]سردار نقدی[ 
کــه یکی دو روز گذشــته علیه من حرف های 
تندی زده، وقتی برجام امضا شد، می گفت کدام 
آدم عاقلی در ایران سرمایه گذاری می کند. خب 
وقتی یک مقام نظامــی چنین حرفی می زند، 

بقیه می گویند خب حتما خبری هست.
در زمان مذاکرات، سعودی چندین 
بار تلاش کرد در روند مذاکرات اخلال 

وارد کند
ما نمی گفتیم موشک نسازید، اما آن شعاری 
را که روی موشک نوشته بودند، نمی دانیم با چه 

کسی هماهنگ کرده بودند
فرق لیفت و ساسپنشــن را از آقای ]پیروز[ 
مجتهدزاده بپرســید که فکــر می کنند لیفت 

یعنی آسانسور 
در زمان مذاکرات، سعودی چندین بار تلاش 
کرد در روند مذاکرات اخلال وارد کند. یک بار 
هم موفق شد برجام را برای شش ماه به تاخیر 

بیندازد.
شما ۴ سال است هیچ تعهدی 

را انجام نداده اید
آنچه ما در برجــام انجام دادیم افتخار آمیز 
بود.این نشان دهنده کیاست مذاکره کنندگانی 
مانند دکتر صالحی اســت  که توانستیم ظرف 
چند هفتــه بدون نقــض برجــام اورانیوم را 

غنی سازی کردیم .
شما در حق کشور و مقامات عالی بی انصافی 

می کنید.
شما ۴ ســال اســت هیچ تعهدی را انجام 

نداده اید و هیچ کاری از پیش نبردید.
در داخل من که وزیر خارجه خودشان بودم 
را باور نمی کردند، وزیر خارجه اســرائیل را باور 
می کردنــد، دائم میگفتم »بابا مــن وزیر امور 

خارجه شما هستم!«
هرجا با مــن هماهنگ بودند، موفق بودیم، 
هرجا هماهنگ نبودیم، ناموفق بودیم که البته 
هماهنگی ها را مدیون شهید سلیمانی و حمایت 

ایشان بودیم.
خدمتی که صالحی در برجام کرد 

بی نظیر بود
آنچه ایشــان انجام داد نتیجه اش در آژانس 

آمده.
ما بالاترین ذخایر را داشتیم.

وقتی شــما بر اســاس آرزو عمــل کردید، 
بایــد توانمندی هایتان را بدون ما به ازا بدهید، 

همانطور که امروز دادید.
من در مقابل دکتر صالحی سر تعظیم فرود 

می آورم، خدمتی که صالحی در برجام کرد، بی 
نظیر بود.

 می گویند ظریف خواب بود و ترامپ برجام 
را پاره کرد اگر بد بود چرا او از برجام خارج شد
یکی گفته اســت که یک دیوانه ســنگی را 
داخــل چاه انداخت که صــد عاقل نمی توانند 
آن را در آورند، پس چرا شما عاقلان همچنان 

دنبال سنگ همان دیوانه می دوید
اگر برجام اینقدر خیانتی بدتر از ترکمنچای 
است، پاره کنید و دفنش کنید و بیندازید کنار، 

چرا اینقدر اشتیاق به احیای آن دارید؟
آنهایی که می گویند من معنی suspend را 
نمی فهمم، بین خودشان و خدا ظلم می کنند و 
حق من نیست که حلال کنم این ظلم به مردم 
اســت. آنهایی که کشور را به این روز کشیدند 
روزی محاکمه خواهند شــد. میگویند ظریف 
خواب بود و ترامپ برجام را پاره کرد اگر بد بود 
چرا او از برجام خارج شد. ترامپ از توافق اب و 

هوا هم خارج شد اروپا هم خواب بود؟

ظریف در کلاب  هاوس چه گفت؟

افشاگری درباره پیدا و پنهان برجام

)نوبت اول(

آگهی مناقصه
شــهرداری لافت در نظر دارد جهت واگــذاری خدمات 

شهری شهر لافت با موضوع:
الف: جمع آوری زباله ها و تنظیف و رفت و روب معابر و سطح 

شهر
ب: جلوگیری از ســاخت و ســاز غیر مجاز، انجام خدمات 

دفتری، خدمات ماشین آلات و آتش نشانی
ج: حفاظت و نگهداری از تاسیســات عمومی و فضای سبز 

شهری
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تاریخ انتشار مناقصه در ســامانه ستاد مورخ 1۴0۲/03/۲0 
می باشد و متقاضیان می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی تا 
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)نوبت دوم(

وقتی احمدی نژاد در سازمان ملل از هلوکاست سخن گفت من همانجا به 
عراقچی گفتم بیچاره شدیم 

ســفیر و نماینده دائم اتحادیه اروپا نزد سازمان های 
بین المللی مستقر در وین با تکرار ادعاهای پادمانی علیه 
برنامه صلح آمیز هســته ای کشــورمان خواستار سرعت 
بخشــیدن به اجرای توافقات میان ایران و آژانس برای 

حل وفصل مسائل باقی مانده شد.
»اشتفن کلمنت« روز چهارشنبه با ایراد سخنانی در 
نشست شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی که 
یک نسخه آن در تارنمای اتحادیه اروپا منتشر شد ادعا 
کرد که این اتحادیــه »بارها نگرانی های جدی خود را 
از حضور مواد هســته ای در مکان های اعلام نشده در 
ایران ابراز کرده اســت. اتحادیه اروپا عمیقاً نگران است 
که مکان فعلی این ماده هســته ای و/یا تجهیزات آلوده 
به مواد هســته ای که ممکن است امروز هنوز در ایران 

وجود داشته باشد، برای آژانس شناخته شده نیست.
وی با اشاره به قطعنامه های ضدایرانی شورای حکام 
که به پیشنهاد غرب و با صحنه گردانی رژیم صهیونیستی 
صادر شــد افزود: اتحادیه اروپا بارها از ایران خواســته 
است تا با ارائه توضیحات فنی معتبر و اعطای دسترسی 
لازم، فوراً به تعهدات قانونی خود تحت توافقنامه جامع 
پادمان عمل کند. ما متوجه هستیم که آژانس در حال 
حاضر هیچ ســوال اضافی در مورد وجود ذرات اورانیوم 
ضعیف شــده در مکانی به نام »مریوان« ندارد و معتقد 
اســت که این مساله در این مرحله دیگر مطرح نیست. 
اما اتحادیه اروپا با نگرانی فراوان خاطرنشان می کند که 
هیچ پیشرفتی در جهت حل مسائل پادمانی باقی مانده 
در رابطه بــا دو مکان دیگر، یعنی تورقوزآباد و ورامین، 
حاصل نشده است. ما از ایران می خواهیم اقدامات لازم 
را بدون تاخیر بیشــتر انجام دهد. تمام مسائل پادمان 
تا زمانی که به طور کامل روشــن نشــود، تحت نظارت 
دقیق ما باقی خواهند ماند. بــه گزارش ایرنا، ادعاهای 
سیاســی پادمانی درباره ایران، نخســتین بار از سوی 
نخســت  وزیر رژیم صهیونیستی مطرح و سپس توسط 
رسانه ها، مقام های غربی و در گزارش های آژانس دامن 
زده شــد. این رژیم از ســال ۹۴ که توافق میان ایران 
و قدرت های جهانی امضاء شــد، در تلاش اســت تا بار 
دیگر پرونده بسته شده »ابعاد احتمالی نظامی« برنامه 
هسته ای ایران را به واسطه اطلاعات جعلی یا ادعاهای 

غیرمستند مفتوح  سازد.
رژیم صهیونیســتی که دارای زرادخانه های مملو از 
تســلیحات اتمی است، با اشــتباه خواندن توافق سال 
۹۴ و اتهام پراکنی علیه برنامه کاملًا صلح آمیز هسته ای 
ایران، تقلا می کند تا ادعاها علیه ایران را به عنوان یک 
موضوع سیاســی - امنیتی جا زده و به شورای امنیت 
ســازمان ملل متحد ارجاع دهد؛ اما تاکنــون با اقبال 

مواجه نبوده است.
ســفیر اتحادیه اروپا در بخش دیگری از سخنانش، 
از تدابیــر جبرانی ایران در برجام ابــراز نگرانی کرد و 
خواســتار بازگشــت ایران به اجرای کامل تعهدات این 
توافق شــد. وی ادعا کرد: این بسیار نگران کننده است 
که آژانس هنوز نمی تواند صحت و کامل بودن اظهارات 
ایران را تحت ان پی تی تأیید کنــد. بنابراین آژانس در 
موقعیتی نیست که تضمین دهد برنامه هسته ای ایران 

منحصراً صلح آمیز است.
کلمنت خواستار اقدامات ســریع ایران برای اجرای 
تعهدات پادمانی شــد و افزود: اتحادیه اروپا انتظار دارد 
که پیشرفت سریع و ملموس در کوتاه ترین بازه زمانی 
حاصل شــود و بر این اســاس اقدامات بعدی را در نظر 

خواهد گرفت.
گفتنی اســت، ایران دو سال پس از خروج یکجانبه 
آمریکا از برجام و تعلــل طرف های اروپایی در عمل به 
تعهداتشــان در این توافق، گام هایــی را تحت نظارت 
آژانــس برای کاهش تعهداتش برداشــت تــا توازن در 
اجرای این توافق را برقرار کند. جمهوری اسلامی ایران 
همــواره تاکید کرده که تدابیر صورت گرفته برگشــت 
پذیر بوده و هرزمان که ســایر طرف ها به طور کامل به 
تعهدات شــان عمل کنند ایران نیز متقابلا رفتار خواهد 
کرد. ســفیر اتحادیه اروپا در بخش دیگری از سخنانش 
به توافق اســفند ماه گذشــته میان آژانس بین المللی 
انرژی اتمــی و ایران برای حل وفصل مســائل پادمانی 
اشــاره و ادعا کرد: اگرچه آژانس گزارش داده است که 
پیشرفت هایی در اجرای فعالیت های مندرج در بیانیه 
مشترک حاصل شده اســت، اما ما تاکید می کنیم که 
این روند باید پایدار و بدون وقفه باشــد تا تمام تعهدات 

مندرج در آن بدون تاخیر بیشتر انجام شود.

تروئیکای اروپایی در بیانیه خود در جلسه شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، از فعالیت های هســته ای 
ایران انتقاد کردند. به گزارش ایســنا، در بیانیه مشترک 
تروئیکای اروپایی در جلسه شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی آمده است: ما از طرف فرانسه، انگلیس و آلمان 
از گروسی، مدیرکل آژانس انرژی اتمی برای گزارش اخیر و 
همچنین از آپارو، معاون مدیرکل برای توضیحات فنی اش 
تشــکر می کنیم. تروئیکای اروپایی از آژانس برای گزارش 
بی طرفانه اش در رابطه با برنامه هســته ای ایران قدردانی 
می کند و از مدیرکل می خواهد تا شورا را در جریان تمامی 
فعالیت ها و تحولات لازم برای شفاف ســازی درباره ایران 
قرار دهد. ما می خواهیم تا قدردانی خود از حرفه ای گری 
و همچنیــن کار منصفانه آژانس علی الخصوص در زمینه 
بازرســی از تاسیسات ایران ابراز کنیم. در ادامه این بیانیه 
آمده است: ما هیچ تغییر اساسی در رفتار ایران ندیده ایم. 
ایران در زمان گزارش به تشــدید برنامه هســته ای خود 
ورای هرگونه توجیــه غیرنظامی ادامه داده و هیچ عزمی 
از خــود برای اجرای تعهدات خود ذیل بیانیه مشــترکی 
که در ماه مارس بر ســر آن توافق شد، نشان نداده است. 
گزارش مدیرکل نشان می دهد که ایران به مسیر تشدید 
چشم گیر برنامه هسته ای خود ادامه داده است. تروئیکای 
اروپایی در این بیانیه اعلام کردند: اول اینکه ایران به بسط 
بیشــتر ذخایر اورانیوم با غنــای ۵، ۲۰ و ۶۰ درصد ادامه 
داده اســت. ذخایر اورانیوم غنی سازی شده ایران درحال 
حاضر بیش از ۲۱ برابر حد برجام اســت. ذخایر اورانیوم 
بــا غنای ۶۰ درصد ایران با افزایــش تقریبا ۳۳ درصدی 
به ۱۱۴.۱ کیلوگرم به شــکل هگزافلوراید اورانیوم رسیده 
است. سه کشور اروپایی ادامه دادند: همگی ما در شورای 
حکام این را به چشــم گســترش عظیم برنامه هسته ای 
ایران می بینیم و این سوالات جدی درخصوص هدف این 
فعالیت ها ایجاد می کند. در بیانیه همچنین آمده اســت: 
دومین مورد این است که ایران به نصب بیشتر آبشارهای 
ســانتریفیوژ پیشــرفته ادامه می دهد و با این کار به طور 
دائم توانمندی های غنی ســازی خود را افزایش می دهد و 
از ارزش برجام می کاهد. تروئیکای اروپایی عنوان کردند: 
مورد سوم این اســت که با توجه به جدیت فعالیت هایی 
که می توانند گام های کلیدی در جهت توسعه تسلیحات 

هسته ای تلقی شــوند، ما باید درخصصوص فعالیت های 
حائر اهمیت انجــام گرفته در رابطه بــا اورانیوم فلزی و 
اطلاعات حاصله غیرقابل بازگشت از آن یادآوری کنیم. ما 
همچنان از ایران می خواهیم که هیچ گونه فعالیت بیشتری 
در رابطــه با تولید اورانیوم فلزی - که باعث کاهش ارزش 
عدم اشــاعه هسته ای برجام نیز می شــود - ادامه ندهد. 
انگلیس، فرانسه و آلمان در ادامه این بیانیه مشترک ذکر 
کردند: ذرات اورانیوم یافت شــده بــا غنای 8۳.۷ درصد 
نشانگر جدیت تشدید برنامه های هسته ای ایران است. این 
غنی ســازی به شدت با میزان اعلام شــده از سوی ایران 
مغایر است و تحولی به شدت جدی و بی سابقه محسوب 
می شــود که هیچ گونه توجیه غیرنظامی معتبری ندارد. 
با اینکه مدیرکل گزارش داده که اطلاعات ارائه شــده با 
توضیحات ایران »متناقض نیست«، اهمیت کشف تغییرات 
اعلام نشده در ساختار آبشار در فردو باید کاملا درک شود. 
اول اینکه این اقدام درکنار باقی برنامه هســته ای ایران، 
این کشــور را به طرز خطرناکی به فعالیت های مرتبط با 
تسلیحات هســته ای نزدیک کرده است. دوم اینکه ایران 
همچنان درحال استفاده از ساختاری است که تولید مواد 
با غنای بالا را ممکن می سازد و این نشان دهنده بی اعتنایی 
ایران با جدیت این تحولات اســت. تروئیکای اروپایی در 
این باره افزود: شــرایط کشف این مسئله از طریق بازرسی 
اعلام نشــده و همچنین انباشــت عمده اورانیوم با غنای 
بــالا زنگ خطرها را به صدا درآورده اســت. ایت اقدامات 
نشان می دهند که ایران توانایی های مناسب برای تحقق 
اهداف مرتبط با ســلاح هسته ای را به دست آورده است. 
این وظیفه جامعه بین المللی علی الخصوص شورای حکام 
اســت که از ایران بخواهند به فعالیت های غنی سازی که 
باعث ایجاد سوالات جدی در رابطه با هدف برنامه هایش 
می شود، نپردازد. این تشدید برنامه های هسته ای درحالی 
رخ داده اســت که آژانس به مدت دوســال اســت که به 
اطلاعات مرتبط ســانتریفیوژها و تولید قطعات دسترسی 
ندارد. تصمیم ایران مبنی بر برداشــتن تجهیزات نظارتی 
آژانس تبعات اساســی بر توانایی یا سازمان برای تضمین 
ماهیت صلح آمیز برنامه هسته ای ایران گذاشته است. ما از 
ایــران می خواهیم که به نصب مجدد تجهیزات در تمامی 
مکان هایی که آژانس بین المللی انرژی اتمی لازم می داند.

انتقاد تروئیکای اروپایی از فعالیت های هسته ای ایرانتکرار ادعاهای پادمانی علیه ایران توسط اروپا

»حســن روحانی« رئیس جمهوری پیشین کشورمان، به بازتاب گسترده 
ســخنان محمدجواد ظریــف در کلاب هاوس و حملاتی کــه بعد از این 
صحبت ها به وزیر سابق امور خارجه شد واکنش نشان داد. کانال تلگرامی 

حســن روحانی با انتشار بخشی از سخنان او در دیدار با وزیر، معاونان و 
مدیران ارشــد وقت وزارت خارجه در سال ۹8 نوشت: »شهادت می دهم 

ظریف، رسول امین نظام بوده و هست.«

دفاع روحانی از ظریف


